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La Coordinadora per l’Habitat-
ge Digne ha tornat a alçar la veu 
davant el que qualifica de «silen-
ci institucional insostenible». 
Aquest dilluns a la nit, membres 
del col·lectiu van desplegar una 
pancarta a la plaça del Consell 
General amb el missatge: «Da-
vant el silenci de Govern, la res-
posta serà contundent».

L’acció simbòlica va coincidir 
amb la presentació de l’informe 
anual del Raonador del Ciuta-
dà, un document que la Coordi-
nadora ha qualificat de «valent, 
transparent i honest». Segons el 
col·lectiu, l’informe posa de ma-
nifest «el risc d’una fractura soci-
al i del trencament de la pau so-
cial al nostre país», un escenari 
que afirmen que ja es fa evident 
des de fa mesos. Durant la seva in-
tervenció, Xavier Cañada va aler-
tar sobre l’evolució del mercat 
immobiliari: «Estem en temps 
molt post-normals; en algun mo-
ment, a Andorra sobraran pisos. 
Ho dic veient la gran quantitat 
que s’estan construint».

Després d’haver presentat, fa 
més d’un mes, un conjunt de 
demandes urgents, la Coordi-
nadora denuncia la inacció del 
Govern, que encara no ha ofert 
cap resposta concreta. «Ens arri-
ben casos de companyes que po-
den ser desnonades abans de fi-
nal d’any», lamenten, insistint 
que «la paraula ‘urgent’ no és 
un recurs retòric, té un signifi-

El col·lectiu denuncia l’augment dels desnonaments i alerta d’una fractura social creixent al país
COORDINADORA PER L’HABITATGE DIGNE

Pancarta penjada pel col·lectiu al Consell General.

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

cat concret». El col·lectiu acusa 
l’Executiu d’ignorar les seves pe-
ticions i d’actuar de manera par-
cial: «Fins ara, només ha demos-
trat suport a la patronal immo-
biliària, ignorant un col·lectiu 
de treballadors i classes popu-
lars que s’ha mobilitzat massi-
vament». Entre els exemples que 
citen com a mostra de biaix insti-
tucional hi ha la retirada de la in-
demnització per la ‘trampa del 

de l’habitatge públic per criteris 
burocràtics, assignacions a dit, 
recomanacions d’anar a pensi-
ons per part d’advocades d’ofi-
ci o propietaris que justifiquen 
finalitzacions de contracte amb 
excuses poc creïbles. “Hi ha fa-
mílies que ja busquen pis a Or-
ganyà perquè han perdut l’espe-
rança”, relaten..

La Coordinadora per l’Habitage 
Digne enfronta el silenci del Govern

TENSIONS SOCIALS PER L’ACCÉS A L’HABITATGE

Les demandes s’acumulen sense resposta
Tema del dia

rà amb les famílies desnonades 
sense alternativa habitacional 
digne?»

Una altra de les grans preo-
cupacions expressades pel col-
lectiu són els anomenats desno-
naments silenciosos, que sovint 
passen desapercebuts, però són, 
asseguren, la majoria. Denun-
cien casos de famílies excloses 

Coordinadora per 
l’Habitatge Digne

«Les regles del joc estan 
canviant. Ja no serveix 
escoltar i prometre per 
després afavorir els que 
sopen amb tu»

fill’ o el suport governamental 
a la «mesura estrella» de l’APBI 
per combatre els pisos pastera.
Pel que fa a la proposta de regu-
lació de lloguers inspirada en el 
model suís, la Coordinadora as-
segura que l’està analitzant, pe-
rò planteja interrogants: «Quan 
s’adaptarà a la realitat andor-
rana? Hi haurà suport real dels 
grups parlamentaris? I de la pa-
tronal?» Amb mirada posada al 
futur, es pregunten: «Arribarem 
a 2027 amb un model consen-
suat? I mentrestant, què passa-
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Aquest diumenge pas-
sat, com cada edició, 
vaig anar a la Fira del 
Bestiar d’Ordino. en 
aquesta ocasió vam ar-
ribar d’hora i vam es-
morzar allà. La veritat és 
que va ser un esmorzar 
excepcional, semblava 
més un dinar. Hi havia 
de tot: pa blanc i negre; 
xoriços, botifarres, bo-
tifarres, potes de porc, 
costelles de porc i ham-
burgueses a la brasa; ta-
pes de mandonguilles, 
orella de porc, cargols i 
carn amb salsa; truita de 
patates; embotits, pos-
tres... Vaja, molt com-
pletet!

Després vam anar a 
veure els animals: va-

Els resultats de les elec-
cions a la junta directiva 
de la Creu Roja Andorra-
na han deixat un missat-
ge clar que va més enllà 
de noms i càrrecs: només 
un 11% de participació 
entre socis i voluntaris 
evidencia un greu desen-

Una baixa participació que 
denota un alt desencant

EDITORIAL

EL PERIÒDIC D’ANDORRA  no es fa responsable de 
l’opinió dels seus col·laboradors i tampoc s’identifica 
necessàriament amb els seus comentaris.

A efectes de publicitat contractada per persones 
pertanyents a  diferents sectors o branques 
professionals, aquest mitjà no es fa responsable del 
contingut de la publicitat en relació al disposat en  les 
normes estatutàries o deontològiques que regeixen 
la professió en concret, la qual qüestió únicament 
compet a la persona que contracta la publicitat.

cant dins l’organització. 
Malgrat la importància 
que suposava escollir el 
nou rumb d’una entitat 
clau en l’àmbit social i 
humanitari del país, la 
resposta del cens ha estat 
pràcticament inexistent. 
Aquest tipus de desmobi-

repte immediat de re-
construir vincles i recu-
perar la confiança dels 
qui formen la base de la 
Creu Roja. Sense aquest 
teixit actiu, l’entitat difí-
cilment podrà continuar 
responent amb eficàcia a 
la seva missió.

matges, embotits, mel, 
salses, oli...

La Fira del  Bestiar 
d’Ordino és, sens dubte, 
un dels esdeveniments 
més emblemàtics de la 
cultura rural d’Andor-
ra. En un país on la tra-
dició ramadera i agríco-
la ha estat sempre una 
part essencial de la vi-
da quotidiana, aques-
ta fira es presenta com 

ques, ovelles, gallines, 
oques... L’única cosa que 
no acompanyava gaire 
era el temps. Què tant fe-
ia sol, com plovia o que-
ia calamarsa.

Va ser una llàstima no 
poder veure cap artesà 
treballant, suposo que 
era perquè el temps no 
acompanyava. Però hi 
havia força paradetes de 
productes artesans: for-

un senyal de desconne-
xió, potser també de de-
safecció amb els liderat-
ges o amb la manera com 
s’ha gestionat el procés 
electoral i la comunica-
ció interna. La nova jun-
ta, encapçalada per Vic-
ky Marrugat, afronta el 

Fira del Bestiar 
d’Ordino

lització no és fruit de la 
desinformació o del des-
coneixement. Parlem de 
socis implicats i de volun-
taris que, en molts casos, 
coneixen profundament 
el funcionament intern 
de la institució. L’absèn-
cia a les urnes és, per tant, 
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un espai de trobada en-
tre la natura, la histò-
ria i els valors més arre-
lats al territori. Organit-
zada cada any a Ordino, 
aquest municipi envol-
tat de muntanyes, la fi-
ra no només celebra els 
animals i els productes 
locals, sinó que també 
ens recorda la impor-
tància de mantenir vi-
ves les nostres arrels.

Aquest esdeveniment 
és una finestreta oberta 
a la vida rural andorra-
na, on els ramaders i els 
agricultors poden mos-
trar el fruit del seu tre-
ball, i on els visitants 
tenen l’oportunitat de 
connectar amb una part 
del país que sovint que-
da relegada als marges. 
La fira no es limita a l’ex-
hibició de bestiar, sinó 
que inclou tot un con-
junt d’activitats i tradi-
cions que reflecteixen la 
identitat més pura d’An-
dorra.

En un món cada ve-
gada més urbanitzat i 
tecnificat, aquest tipus 
d’esdeveniments pre-
nen una rellevància es-
pecial. La Fira del Besti-

ar no només ens permet 
conèixer de primera mà 
els animals de granja, si-
nó que també ens convi-
da a reflexionar sobre la 
nostra relació amb la na-
tura i el respecte per l’en-
torn. És fàcil oblidar, en-
mig de la vida moderna, 
l’esforç que suposa man-
tenir viva una tradició 
que implica l’esforç fí-
sic i emocional de mol-
tes famílies andorranes 
que han estat treballant 
la terra i el bestiar du-
rant generacions.

A més, la Fira del Bes-
tiar d’Ordino també té 
una funció social impor-
tant. Es converteix en 
un espai de trobada per 
a la comunitat, un lloc 
on veïns i forasters po-
den compartir conver-
ses, coneixements i, per 
què no, també una mica 
de diversió. És en aquest 
ambient de proximitat 
que es genera una sensa-
ció de cohesió social que 
fa que la fira no sigui no-
més un esdeveniment 
per mirar, sinó una ex-
periència que se sent. .
Professora, investigado-
ra i traductora

La finestra

Oberta
FABIOLA SOFÍA

MASEGOSA
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La setmana passada, la 
Junta del Chapter Andor-
ra ESADE Alumni va orga-
nitzar un acte amb el reco-
negut conferenciant Ivo 
Güell, especialitzat en “Le-
arning By Doing”, titulat 
“Networking d’alt voltatge: re-
inventant el contacte” al nou 
Ingeni Coworking Escal-
des.  

En aquesta trobada, 
l’Ivo ens va ajudar a redefi-
nir el concepte de networ-
king convertint cada con-
tacte en una aliança sòlida 
i transformadora. Ens va 
descobrir eines essencials 
per potenciar la nostra ca-
pacitat d’impactar i cons-
truir vincles significatius, 
permetent-nos no només 
ampliar els horitzons, si-
nó també contribuir al 
creixement de la nostra 
comunitat. I tot això, amb 
una gran dosi d’humor i 
energia.  

La qüestió clau va ser: 
“Per què algunes connexions 
transformen vides, mentre 
d’altres s’esvaeixen?” La res-
posta rau en establir rela-

‘Networking’ d’alt voltatge: reinventant el contacte
LA TRIBUNA

cions estratègiques, au-
tèntiques i plenes de va-
lor, basades en la creació 
d’experiències que inspi-
rin i perdurin.  

Avui, en un món on la 
incertesa és total i el ritme 
de canvi s’accelera cons-
tantment  encara és més 
necessari. És fonamen-
tal preparar una estratè-
gia de networking, fer-la 
més quirúrgica i reflexio-
nar abans de cap a on vo-
lem anar. Un cop clarificat 
això, cal dissenyar una ex-
periència, no només una 
simple conversa. El dis-
curs de l’ascensor (elevator 
pitch), del qual vaig parlar 
en una de les meves tribu-
nes, ha de ser memora-
ble, capaç de generar emo-
cions i de crear un vincle 
personal i professional 
amb l’interlocutor.  

Recordem sempre que 
el networking és una cocre-
ació amb la persona que 
tenim davant, ja que ella 
és la protagonista. Aques-
ta persona vol sentir que 
parlem de les seves neces-
sitats, no del que nosaltres 
volem explicar. Un error 
molt comú és parlar no-
més de nosaltres mateixos 
i no escoltar.  

(Hackathon, consultoria so-
lidària), activitats físiques 
(caminades, marxes), fes-
tivals de networking, i molt 
més.  

El networking d’alt vol-
tatge ens diu: “No facis no-
més contactes, fes xarxa de 
contactes”, i busca mante-
nir i millorar constant-
ment la qualitat de la nos-
tra xarxa, creant-ne de no-
ves i fent-la més sòlida. 

La clau és atrevir-se.  És 
hora de deixar de banda 
excuses com la procrasti-
nació, la vergonya, la fal-
ta de confiança, o la por 
al desconegut. Per acon-
seguir-ho, hem de prepa-
rar-nos, creure en nosal-
tres mateixos, atrevir-nos, 
visualitzar els objectius, 
construir-los, fer-los nos-
tres, impulsar-nos i gaudir 
del procés.  

En resum, el networking 
ens permet potenciar la 
nostra marca personal, 
ampliar la nostra comu-
nitat professional i impul-
sar el nostre creixement. 
L’èxit es basa en fer bones 
connexions, i aquestes no-
més s’aconsegueixen amb 
intenció, autenticitat i cu-
ra. .
Fundadora de Clàudia 
Cornella Leadership

CLÀUDIA CORNELLA LEADERSHIP

L’Ivo ens va deixar clar 
que o som networkers o 
som zombis. Com a zom-
bis, podem anar per la vi-
da amb el pilot automàtic, 
connectant només quan 
ens convé, parlant només 
de nosaltres, acumulant 
targetes en lloc de cons-
truir relacions profundes, 
i evitant sortir de la zona 
de confort, sense utilitzar 
recursos digitals ni analò-
gics.  

En canvi, com a networ-
kers, treballem amb in-
tenció i propòsit, con-
nectant per crear valor 
compartit, escoltant ac-
tivament, fent bones pre-
guntes, cultivant vincles 
humans i sòlids, mante-
nint i nodrint connexions 
amb cura. Ens movem en 
espais nous i enriquidors, 
convertint-nos en ponts 
d’oportunitats i persones, 
utilitzant eines com Linke-
dIn i la intel·ligència artifi-
cial (IA).  

Pel que fa a la IA, s’ha 
convertit en una eina po-
tent per al networking, ja 
que ens permet:  

- Identificar contactes 
estratègics. 

- Rebre recomanacions 
de connexions.  

- Preparar-nos abans 
d’esdeveniments amb in-
formació dels assistents. 

- Generar preguntes per-
sonalitzades per iniciar 
converses.  

- Analitzar compatibili-
tats entre perfils, resumir 
reunions i extreure idees 
clau.  

- Automatitzar el segui-
ment post-networking.  

- Monitoritzar tendènci-
es per saber amb qui con-
nectar. 

- Dissenyar pitchs adap-
tats a cada interlocutor.  

- Simular converses per 
preparar presentacions o 
elevator pitches. 

Actualment, hi ha mol-
tes alternatives innovado-
res per fer networking, més 
enllà del mètode tradici-
onal, com ara activitats 
creatives (construccions 
LEGO, podcast), experièn-
cies sensorials (retirs, tast 
de vins), reptes compartits 

CLÀUDIA

CORNELLA

https://www.talaiaplazaecoresort.com/ca/
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DEBAT DE LA TAULA D’EL PERIÒDIC

El Govern ens ocultaria que 
s’estaria renegociant/modifi-
cant un apartat fonamental de 
l’Acord d’Associació, relatiu als 
serveis financers. Diversos do-
cuments oficials europeus  in-
diquen que existiria un text de 
modificació específica del Pro-
tocol Marc 3 de l’Acord d’Asso-
ciació sobre serveis financers. 
Aquesta modificació estaria re-
collida en un document elabo-
rat pels serveis de la Comissió 
Europea i recordem que aques-
ta és la institució amb qui el 
nostre Govern ha estat negoci-
ant el text de l’Acord des del seu 
inici.

La informació ens arriba 
per canals oficials indirectes 
per què, sense anar més lluny, 
aquest text de modificació/ne-
gociació de l’Acord d’Associa-
ció va ser considerat/revisat/
analitzat pel grup de treball de 
l’Associació Europea de Lliu-
re Comerç el 7 d’abril per pri-
mer cop. El text de modificació/
negociació va tornar a formar 
part de l’agenda d’aquest grup 
de treball del dia 6 de maig. Du-
rant aquesta sessió es van dis-
cutir dos punts essencials de 
l’Acord d’Associació: 1- La na-
turalesa legal de l’Acord, i 2- la 
proposta dels serveis de la Co-
missió per una modificació es-
pecífica de Protocol Marc 3 so-
bre Serveis Financers de l’Acord 
d’Associació sota la referència 
WK4292/25 REV1.

Pel que fa a aquest procés de 
modificació/renegociació dels 
serveis financers, recordem 
que el Gran Consell General 
de San Marino va advertir que 
la revisió jurídica del text de 
l’Acord d’associació estava blo-
quejada per l’article 88 sobre 

Documents oficials d’Europa que 
contradiuen la narrativa del Govern

LA TAULA D’ EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

per fer una modi-
ficació al Proto-
col Marc 3 sobre 
Serveis Financers. 
El Govern/pacte 
d’estat ens diuen 
que el text no es 

FREEPIK

Els Serveis de la CE haurien modificat el Protocol 
3 de l’Acord, relatiu als serveis financers, mentre 
Govern afirma que l’Acord no es podria modificar

supervisió bancària i que calia 
negociar un nou document en 
forma d’una “addenda aclari-
dora” al dit article 88. Però re-

sultaria que, en lloc de -o que a 
més a més- de la solució d’una 
“addenda aclaridora”, els ser-
veis de la Comissió hauria optat 

modifica ni es negocia, mentre 
que fins i tot un organisme com 

Passa a la pàgina següent
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l’Associació Europea de Lliure 
Comerç (AELC), en el seu grup 
de treball amb el Consell de 
la Unió Europea, està revisant 
aquest text.

Pel que fa a la naturalesa le-
gal de l’Acord -tema que també 
va formar de l’agenda del grup 
de treball de l’AELC- és impor-
tant revisar el contingut de dos 
documents que citem a conti-
nuació: 

1- El primer document és 
l’Opinió del Comitè del Mercat 
Interior i la Protecció del Con-
sumidor del Parlament Euro-
peu de data 20 d’abril del 2025. 
En aquest document es propo-
sa una llarga llista de modifica-
cions del text de l’Acord d’As-
sociació i està signat per Laura 
Ballarín Cereza, eurodiputada 
espanyola del PSOE. Mencio-
nem la seva nacionalitat i filia-
ció per deixar clar que no té res 
a veure amb França ni amb el 

govern francès. La modificació 
número 12 d’aquest document 
del Parlament Europeu propo-
sa afegir al text de l’Acord, la 
frase següent: [...] Destaca el fet 
que l’Acord inclou un marc per 
a la cooperació en àmbits polí-
tics més enllà de les quatre lli-
bertats». Un afegit que compor-
ta un reconeixement formal 
que la naturalesa de l’acord se-
ria mixta, que tractaria àrees 
que van més enllà de les quatre 
llibertats que són competència 
de la UE.

2- El segon document és l’In-
forme del Comitè d’Exteriors 
del Parlament Europeu de da-
ta 23 d’abril del 2025,  signat 
per Željana Zovko eurodiputa-
da del Partit Popular de Croà-
cia. Altra vegada, una persona 

que no té relació amb França ni 
amb el govern francès. Desta-
ca el fet que aquest informe es-
tableix clarament que l’Acord 
comporta “una cooperació fora 
de les quatre llibertats… en una 
àmplia gamma d’àmbits polí-
tics d’interès comú, com ara la 
recerca i el desenvolupament, 
el medi ambient i l’acció climà-
tica, l’educació, la cultura, la 
protecció civil i la salut públi-
ca”. Un nou reconeixement que 
l’Acord seria mix.

Per tant, dos informes de dos 
Comitès del Parlament Euro-
peu arriben a la mateixa con-
clusió: que, pel que fa a la na-
turalesa legal de l’Acord, seria 
un acord que aniria més enllà 
de les quatre llibertats que són 
competència de la UE i, per tant, 

seria un acord mix. No es trac-
taria d’una posició particular 
de França -com pretén la narra-
tiva del nostre Govern- que tin-
dria una tendència a conside-
rar tots els acords d’associació 
com acords de naturalesa mix-
ta. Dos Comitès del Parlament 
Europeu, sota la responsabili-
tat de dues eurodiputades -que 
no tenen cap relació amb Fran-
ça- destaquen les àrees de com-
petència dels estats membres 
i que comporten la naturalesa 
mixta de l’Acord d’Associació 
amb Andorra.

Les conclusions essencials 
són que (1) la documentació 
oficial d’Europa no encaixaria 
amb la narrativa del nostre Go-
vern, (2) que s’estaria renegoci-
ant/modificant l’Acord d’Asso-
ciació a esquena del Poble so-
birà i dels seus representants 
al Consell General, i (3) que tot 
apuntaria a un full de ruta llarg, 
complicat i que no tindria res a 
veure amb la narrativa del Go-
vern i del pacte d’estat..

Ve de la pàgina anterior

Dos Comitès del Parlament Europeu 
conclouen que l’Acord no es limita a les 
quatre llibertats. Seria un acord mix

https://elperiodic.ad/business/
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El Consell General ha aprovat 
aquest dimarts la presa en con-
sideració de la Proposició de llei 
per a l’eradicació de la violència 
de gènere i la violència domèsti-
ca. El text, que incorpora un nou 
sistema de prestacions econòmi-
ques per a les víctimes, ha rebut 
el suport majoritari de les for-
macions parlamentàries, si bé 
el debat ha estat marcat per ma-
tisos i discrepàncies sobre la res-
ponsabilitat econòmica de l’Es-
tat en casos en què l’agressor no 
pugui assumir les indemnitzaci-
ons. Tot i haver mostrat reticèn-
cies prèvies, Andorra Endavant 
ha votat a favor amb l’objectiu 
de poder esmenar el text durant 
la tramitació parlamentària.

De forma que la ministra de 
Justícia i Interior, Ester Molné, 
ha exposat que el Govern valo-
ra favorablement la proposició, 
la qual suposa un pas endavant 
en el compliment del Conveni 
d’Istanbul. En aquesta línia, ha 
concretat que el nou sistema de 
prestacions és subsidiari i, se-
gons ha remarcat, «en cap cas 
eximeix l’agressor de la seva res-
ponsabilitat». A més, ha assenya-

El grup alerta que assumir les despeses quan 
l’inculpat no pot pagar desvirtua la competència

PARIS MAMEGHANI
ANDORRA LA VELLA

La llei de violència 
de gènere deixa 
Andorra Endavant 
en un fora de joc

CONSELL GENERAL

La consellera general d’Andorra Endavant, Noemí Amador, aquest dimarts. 

lat que l’Executiu haurà de de-
terminar com es podran perce-
bre aquestes ajudes, afegint que 
«no es desvirtua l’objectiu de fer 
que sigui el responsable qui pa-
gui pels danys ocasionats».

Des d’Andorra Endavant, pe-
rò, la consellera Noemí Amador 
ha advertit que el suport econò-
mic a les víctimes «no pot pas-
sar a qualsevol preu», i ha aler-
tat que assumir la despesa quan 
l’agressor no pot fer-ho pot ser 
contraproduent. En aquest sen-
tit, ha avançat que el seu grup 
defensarà esmenes que contem-
plin la creació d’un fons especí-
fic d’indemnització, però «sen-
se carregar l’Estat» amb una res-
ponsabilitat que, ha recordat, 

correspon a l’agressor.
Al seu torn, la presidenta del 

grup parlamentari socialdemò-
crata, Judith Casal, ha defensat 
que el suport econòmic a les víc-
times no implica exonerar els res-
ponsables. «Si les víctimes no po-
den disposar d’un mecanisme de 
defensa econòmica, se les ha de 
protegir», ha afirmat. Casal ha su-
bratllat que la violència de gène-
re i domèstica són «una prova del 
domini històric de l’home sobre 
la dona» i que, per aquest motiu, 
l’Estat ha de garantir la seva pro-
tecció, tot celebrant que el Go-
vern respongui a aquesta deman-
da i que es pugui avançar cap a 
la quantificació dels danys. En 
aquest aspecte, ha deslligat que, 

segons les dades aportades per la 
Justícia, els imports a càrrec del 
Govern en els darrers anys hauri-
en estat molt reduïts.

Per part de Concòrdia, la pre-
sidenta suplent, Núria Segués, 
ha acusat Andorra Endavant de 
«descontextualitzar el contingut 
i la filosofia de la proposta» i ha 
defensat que la mesura «respon 
a un compromís polític ferm». Fi-
nalment, la consellera demòcra-
ta Maria Martisella ha detallat el 
contingut del text, i segons ha ex-
plicat, el sistema de prestacions 
contempla indemnitzacions per 
a totes les víctimes «sempre que 
l’import d’aquestes no pugui su-
perar el que fixi la sentència judi-
cial», ha emfasitzat. .

Núria Segués

«El vostre posicionament 
només descontextualitza 
la proposta i el seu fons. 
Aquesta és fruit d’un 
compromís polític ferm»

PRESIDENTA SUPLENT DE CONCÒRDIA
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Dilluns, 26 de febrer del 2024

El Consell General ha debatut 
aquest dimarts l’informe anual 
del Raonador del Ciutadà corres-
ponent a l’any 2024, amb inter-
vencions centrades en l’atenció 
a la infància, el règim peniten-
ciari i la política migratòria. La 
consellera d’Andorra Endavant, 
Noemí Amador, ha estat la pri-
mera a intervenir, posant l’ac-
cent en la qüestió migratòria. «Si 
abans no hi havia hagut immi-
gració il·legal, ara és una reali-
tat», ha advertit, tot afegint que 
«el país no es pot desbordar amb 

La immigració irregular, 
una qüestió de perspectiva
AE i Concòrdia reclamen més controls en els permisos i el reagrupament

CONSELL GENERAL

Andorra Endavant i Concòrdia reclamen més control en els permisos i el reagrupament, mentre el Govern no veu la situació alarmant.

P.M.
ANDORRA LA VELLA

El president del grup Demò-
crata, Jordi Jordana, ha respost 
que el parc públic d’habitatge i 
la cobertura sanitària i educativa 
per a menors en situació irregu-
lar són prova del compromís del 
Govern. «Els infants no queden 
desemparats, el conveni de No-
va York garanteix els seus drets», 
ha afirmat. També ha defensat 
l’actuació al centre penitenciari 
de la Comella, on «hi ha equips 
mèdics i psicòlegs que vetllen per 
l’atenció dels interns» i ha sostin-
gut que «una presó oberta és vi-
able, però el model actual no és 
alarmant», ha matisat.

En línia amb el seu company 
taronja, el cap de Govern, Xavier 
Espot, ha assegurat que no es pot 
afirmar un augment de la immi-
gració irregular «perquè no dispo-
sem de les dades, ja que estan pro-
tegides pel Ministeri d’Interior». 
Segons Espot, «aquesta situació 
ha existit sempre, de forma con-
trolada i limitada» i no està vincu-
lada directament amb el sistema 
de quotes ni amb el llindar de re-
agrupament familiar. En aquest 
sentit, ha defensat que «quan 
Afers Socials detecta un menor en 
situació de desemparament, se li 
garanteix la cobertura pertinent» 
i ha rebutjat que s’hagin invisibi-
litzat els infants vulnerables. «Els 
beneficis socials com el transport 
escolar o l’esquí també els inclo-
uen», ha recordat el mandatari.

En una segona intervenció, 
Amador ha replicat que «l’obliga-
ció del Govern hauria de ser obte-
nir les dades dels menors en situ-
ació d’irregularitat administra-
tiva». Per la seva banda, Casal ha 
assenyalat que «el sistema peni-
tenciari és massa conservador i 
no desenvolupa adequadament 
les penes alternatives». També ha 
desmentit dades aportades per 
Jordana, afirmant que «en el meu 
cas personal, la valoració de dis-
capacitat va trigar sis mesos». La 
cambra ha deixat clar que el tema 
encetat depèn de la perspectiva. .

un model migratori europeu 
sense control».

Des del grup parlamentari So-
cialdemòcrata, la presidenta del 
grup, Judith Casal, ha assenyalat 
que els infants en situació de vul-
nerabilitat estan «invisibilitzats 
dins el sistema», tot defensant 
que la desinstitucionalització 
dels serveis d’atenció a menors 
«no hauria de trigar anys». En 
aquest sentit, ha criticat la lenti-

tud del sistema de valoració del 
grau de menyscabament gestio-
nat per la Conava, afirmant que 
«una revisió pot trigar fins a vuit 
mesos». En relació amb el siste-
ma penal, Casal ha exigit «eines 
específiques per millorar la sa-
lut mental dels interns», afegint 
que «l’administració de medica-
ció no pot ser l’única resposta» 
i denunciant que «el 32,5% dels 
reclusos són reincidents».

JUDITH CASAL

«No podem continuar permetent una situació 
com la que viuen els interns de la Comella. La 
seva salut mental s’ha de tractar i no dubtar»

PRESIDENTA SOCIALDEMÒCRATA
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El conseller general del grup par-
lamentari Socialdemòcrata (PS), 
Pere Baró, ha advertit aquest di-
lluns que Andorra es troba «en 
un moment molt fràgil» i ha as-
senyalat una possible «fractu-
ra social» com a conseqüència 
directa de les polítiques del Go-
vern. En declaracions a peu de 
dret, ha afirmat que la ciutada-
nia «no pot viure» i que moltes 
persones es veuen forçades a 
marxar del país. «Ja no és només 
un problema de poder adquisi-
tiu, sinó que estem patint. Ens 
trobem ben a prop d’una trenca-
dissa social», ha afirmat.

Baró ha justificat la seva pre-
ocupació a partir de tres fonts: 
l’estudi del cost de la vida pre-
sentat a finals de l’any passat, les 
preguntes parlamentàries for-
mulades pel PS i l’informe re-
cent del Raonador del Ciutadà, 
el qual alerta, entre altres qüesti-

PS

El conseller del PS 
assenyala directament 
Espot, Marsol i Marín

Baró assenyala l’Executiu com a 
responsable de la «fractura social»

Escalé demana al Govern per les accions 
concretes que preveu per protegir la identitat

FRACTURA SOCIAL I IMMOBILISME POLÍTIC

CATARINA KOHLER PACINO
ANDORRA LA VELLA

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

ons, de la desaparició progressi-
va de la classe mitjana. «Cada cop 
més ens trobem davant una soci-
etat amb molts rics i molts po-
bres, però sense classe mitjana», 
ha denunciat. El conseller ha as-
senyalat directament com a res-
ponsables d’aquesta situació el 
cap de Govern, Xavier Espot; la 
ministra de Presidència, Econo-

mia, Treball i Habitatge, Conxita 
Marsol, i la ministra d’Afers Soci-
als, Trini Marín. «Hem de comen-
çar a posar noms als responsa-
bles de l’Andorra que avui conei-
xem», ha remarcat, insistint que 
el seu grup parlamentari ja ha 
advertit reiteradament del dete-
riorament social sense obtenir 
resposta. .

CONSELL GENERAL

Cerni Escalé, president de la formació.

El president del grup parlamen-
tari de Concòrdia, Cerni Escalé, 
ha registrat una pregunta amb 
resposta oral adreçada al Go-
vern, demanant quines actuaci-
ons concretes té previst impul-
sar l’Executiu en els pròxims dos 
anys per protegir la identitat an-

na pregunta per conèixer en quin 
punt es troben les negociacions 
amb els representants sindicals 
sobre la revisió de les graelles sa-
larials del personal de l’adminis-
tració pública. La pregunta regis-
trada incideix també en l’impac-
te pressupostari que podria tenir 
una revisió a l’alça de les remu-
neracions del funcionariat, així 
com en els terminis anunciats. .

dorrana. El parlamentari for-
mula la qüestió en base a diver-
sos elements que, segons expo-
sa, afecten aquest objectiu. Entre 
ells, destaca el «lent progrés en la 
delimitació definitiva dels béns 
d’interès cultural», en referència 
al desplegament de la Llei del pa-
trimoni cultural.

Per altra banda, el conseller Pol 
Bartolomé ha registrat una sego-

El conseller general del grup parlamentari Socialdemòcrata, Pere Baró.

DEMANDA PARLAMENTÀRIA

PERE BARÓ

«Espot es creu superior a 
tot i a tothom. Potser amb 
una mica més d’humilitat no 
tindríem aquest problema»

CONSELLER GENERAL
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«Vam entendre que si no teníem dret a vot, 
no podríem defensar cap dels altres drets»

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

A finals dels anys cinquanta, a 
Andorra, un grup de dones va co-
mençar a fer-se preguntes que, 
encara avui, continuen sent do-
lorosament vigents: per què ca-
lia el permís d’un marit per ac-
tuar amb llibertat? Per què els 
drets no arribaven de manera 
igualitària a tothom? Sense sa-
ber-ho, aquelles trobades a porta 
tancada en un restaurant del pa-
ís plantaven la llavor d’un canvi 
que, anys després, obriria camins 
cap al sufragi femení i la igualtat 
de drets. Amb una lucidesa que 
s’avançava al seu temps, van po-
sar en qüestió estructures arrela-
des, no des de l’enfrontament, si-
nó des de la constància.

Una d’aquelles dones és l’An-
gelina Mas, qui avui, amb la se-
renitat de qui sap que va formar 
part d’alguna cosa gran, mira en-
rere i ens explica com es va gestar 
aquell moviment silenciós que 
va canviar la història. La seva tra-
jectòria, com la de les altres do-
nes del grup i les 378 dones que 
van firmar, ens recorda que la 
lluita per la igualtat no s’ha aca-
bat i que es pot continuar amb 
la mateixa força i la mateixa pau 
amb què elles la van iniciar.

—Com van començar les prime-
res reunions? Ja pensaven a rei-
vindicar el dret a vot?
—No. Quan vam començar a reu-
nir-nos, la veritat és que no pen-
sàvem en el dret a vot. Volíem 
polítiques d’igualtat, perquè hi 
havia moltes situacions que ens 
demostraven que no érem iguals 
que els senyors.

—Quines situacions posaven en 
evidència aquesta desigualtat?
—Per exemple, abans només vo-
taven els caps de casa. Si en una 
casa no hi havia home, llavors po-
dia votar la mare. Quan es va am-
pliar el dret a vot a tots els homes 
amb nacionalitat, es van descar-
tar aquelles dones que ja havien 
votat. Però això no era el que més 
ens preocupava. El que realment 
ens indignava era haver de dema-
nar permís al marit per fer qual-
sevol cosa: anar a una reunió, re-

collir firmes... Jo mateixa vaig ha-
ver de demanar un permís, i el 
meu home em va dir: «Si no te’l 
signo, què faràs?». I jo li vaig dir: 
«No ho sé, però calça’t».

—Imagino que aquesta desigual-
tat també es devia notar en l’àm-
bit legal.
—Sí. Hi havia contradiccions molt 
evidents. A França, les dones vota-
ven, però necessitaven autoritza-
ció del marit per obrir un compte. 
Aquí, en canvi, sí que podies fer-
ho sola. Però després hi havia una 
cosa molt greu: la diferència entre 
una pubilla i una cabalera. Si una 
pubilla es casava amb un estran-
ger, podia transmetre la naciona-
litat als fills. Però si eres cabalera, 
no. Els teus fills quedaven com a 
andorrans de segona. Només si 
es casaven amb andorrans al cap 
d’una o dues generacions podien 
aspirar a la nacionalitat plena.

—I com va sorgir, llavors, la de-
manda pel dret a vot?
—Un cop parlàvem d’aquestes 
desigualtats amb homes com el 
Marc Vila o el pare del Marc For-
ner. Ells ens van dir: «Si voleu 
aconseguir tot això, primer heu 
de tenir el dret a vot, perquè si 
no, no tindreu pes polític». Així 
ens vam adonar que demanar el 
vot era necessari per poder de-
fensar els altres drets.

—Puc suposar que el procés va 
comportar una sèrie de dificultats.
—No era tant una qüestió de di-
ficultats com de silenci. Et deien 
que sí, però les coses no avança-
ven. No volíem fer cap revolu-
ció, només insistir amb pacièn-
cia. Les reunions van començar el 

CONSELL GENERAL

Angelina Mas
SUFRAGISTA I ACTIVISTA

«Volíem polítiques 
d’igualtat, perquè hi 
havia moltes situacions 
en què no érem iguals 
que els senyors»

ENTREVISTA

La sufragista i activista Angelina Mas durant una ponència.
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Organitza Amb el patrocini de Amb la col·laboració de Amb el suport de

1958 i fins al 1971 no vam votar. 
Van passar molts anys.

—Com era la situació de les dones 
a Andorra abans del 1971?
—No era dolenta. Moltes dones 
tenien botiguetes o treballaven, 
i si no, feien feina a casa. La dona 
no era tan romàntica com ara. 
Quan es casaven, ho feien amb 
capítols matrimonials que asse-
guraven un futur si el marit les 
deixava. També s’educava més 
les nenes que els nens, perquè les 
famílies volien que les filles po-
guessin fer un bon matrimoni.

—Hi havia suport entre dones? I 
per part dels homes?
—Hi havia dones que no ho ve-
ien bé, però també moltes que sí. 
I molts homes ens van donar su-
port. Hi havia complicitat. De fet, 
amb la nostra empenta, molts fills 
de cabaleres van poder tenir accés 
a una nacionalitat plena i arribar 
a llocs importants, com l’Òscar Ri-
bas o el pare del Jaume Bartumeu.

—Parlem d’aquelles reunions. 
Podem dir que es feien gairebé 

d’una manera clandestina.
—Sí, hi havia una sensació de clan-
destinitat, perquè no es podia reu-
nir molta gent si no era època elec-
toral. Ens trobàvem al restaurant 
de la Quima Calvó, ‘Ca la Quima’, 
quan estava tancat. Tancàvem 
amb una porta de ferro i ens reu-
níem allà. Però no era res dolent, 
només érem dones ocupades par-

lant de coses que calia millorar.

—Com viu avui el reconeixement 
públic per aquella lluita?
—Em va fer molt de goig. De les 
companyes que ens reuníem so-
vint, soc l’única que queda viva. 
No ho hem pogut compartir. Pe-
rò ja està bé que se’n parli. Tot i 
així, la igualtat per la qual lluità-

vem encara no ha arribat del tot. 
Ara toca continuar treballant-
hi, per les dones i per tots els col-
lectius que pateixen desigualtat.

—No sé fins a quin punt creu que 
les noves generacions són cons-
cients del que va costar aconse-
guir el dret a vot.
—No, suposo que no. Quan faig 
xerrades als instituts, els joves 
se sorprenen molt. Es pensen 
que tot ha estat sempre així. Pe-
rò és normal: el que per a ells és 
natural avui, pensen que sem-
pre ho ha estat.

—Quin missatge donaria a les jo-
ves andorranes que avui lluiten 
per una societat més justa?
—Que continuïn lluitant, però 
no només per la igualtat entre 
homes i dones. Que pensin tam-
bé en les persones amb discapa-
citat i en tots els col·lectius que 
poden sentir-se exclosos. Que es 
manifestin, sí, però amb respec-
te. Cridar i ser agressiu no ajuda, 
perquè fa que qui et vol escoltar 
es tanqui més. El que cal és par-
lar i fer-ho amb serenitat. .

CONSELL GENERAL

Angelina Mas amb el cap de Govern, Xavier Espot.

https://www.amicsdelsorgues.com/
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Les eleccions per renovar la jun-
ta directiva de la Creu Roja An-
dorrana han culminat aquest di-
marts amb una participació molt 
baixa i la proclamació de Vicky 
Marrugat com a nova presiden-
ta de l’entitat. Segons dades faci-
litades per l’organització, només 

La guanyadora s’endú 
317 vots, mentre que 
Estopiñán només 182

Vicky Marrugat s’imposa als 
comicis de la Creu Roja Andorrana

RENOVACIÓ DE LA JUNTA

ALEX MONTERO CARRER
ESCALDES-ENGORDANY

institució.
Dues candidatures competi-

en pel lideratge: la d’Alexis Es-
topiñán i la de la pròpia Marru-
gat, qui finalment s’ha imposat, 
posant fi a un procés intern que 
buscava renovar els òrgans de go-
vern de l’organització. Segons el 
recompte oficial, la guanyado-

CREU ROJA ANDORRANA

Un instant de les votacions d’aquest dimarts.

503 persones han exercit el seu 
dret a vot, una xifra que repre-
senta poc més de l’11% del cens 
total, format per 4.100 socis i 230 
voluntaris.

La jornada electoral s’ha allar-
gat entre les 10.00 i les 18.00 ho-
res amb un ritme discret de par-
ticipació. A primera hora de la 
tarda s’havien registrat tan sols 
255 vots (213 de socis i 42 de vo-
luntaris) i, tot i un lleuger repunt 
d’última hora, la participació fi-
nal ha evidenciat una forta des-
mobilització en uns comicis que 
es presentaven com una oportu-
nitat per redefinir el futur de la 

ra s’ha alçat amb la presidència 
amb 317 vots, mentre que Esto-
piñán s’ha hagut de conformar 
amb els 182 restants. Del total de 
504 vots, dos han sigut conside-
rats nuls i altres tres, blancs.

Ara, amb la proclamació ofi-
cial prevista durant l’assemblea 
general celebrada aquest mateix 
vespre, Marrugat enceta una no-
va etapa al capdavant de la Creu 
Roja Andorrana amb reptes clars 
i immediats, especialment des-
prés del missatge de desconne-
xió llançat per la baixa partici-
pació i els recents fets succeïts a 
l’entitat, com l’acomiadament 
de l’exdirector Jordi Fernández.

En una entrevista recent amb 
aquesta casa, la nova presiden-
ta assenyalava que vol revisar el 
funcionament intern de l’entitat 
i fomentar una «nova etapa de co-

El nou equip haurà de 
recuperar la confiança 
dels qui avui han optat 
per no participar en el 
procés electoral

hesió i proximitat», tant amb el 
voluntariat com amb els socis. 
Marrugat reconeixia que hi ha 
hagut «manca de comunicació 
i transparència» i es comprome-
tia a enfortir els canals de diàleg 
per fer que la base social se senti 
representada.

Un dels primers objectius de la 
nova junta, doncs, és actualitzar 
els estatuts de l’entitat per fer-los 
més clars i adaptats al context ac-
tual. A més, Marrugat posava èm-
fasi en la necessitat d’impulsar 
una nova política de voluntariat, 
amb més reconeixement, forma-
ció i eines per als qui col·laboren 
activament en els projectes.

També apuntava com a prio-
ritari el repte de millorar la cap-
tació de recursos, diversificant 
les fonts de finançament i cer-
cant aliances estratègiques amb 
el sector privat, les administraci-
ons i la societat civil. En aquest 
sentit, la intenció és «reposici-
onar» la Creu Roja com a actor 
clau en l’acció social i humanità-
ria al país. .

EL TOTAL DE CONVOCATS

4.300
Un total de 4.300 persones 
estaven convocades a les urnes, 
però només s’han presentat 504.
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El candidat a la presidència de 
la Creu Roja Andorrana, Alexis 
Estopiñán, ha felicitat aquest 
dimarts Vicky Marrugat per la 
seva victòria a les eleccions a 
la junta directiva de l’entitat 
i ha agraït el suport rebut du-
rant la campanya. En declara-
cions a EL PERIÒDIC un cop co-
neguts els resultats, Estopiñán 
ha volgut posar en valor la par-
ticipació registrada i el paper 
constructiu de les dues candi-
datures. «Voldria primer agra-
ir a tota la gent que ens ha vo-
tat», ha afirmat, remarcant que 
les 504 persones que van acu-
dir a les urnes «demostren que 
a la Creu Roja li preocupa el seu 
futur».

Tot i reconèixer el resultat, 
el candidat ha volgut expres-
sar algunes observacions sobre 
el desenvolupament del procés 
electoral. En aquest sentit, ha 
demanat que en futures con-
vocatòries «hi pugui haver un 
procés més clar», en què el se-
cretari general «no formi part 
d’una candidatura» i en què es 
faciliti l’accés a les llistes per 
poder adreçar-se directament 
als socis.

Estopiñán ha defensat que el 
seu projecte ha contribuït a po-
sar sobre la taula qüestions de 
rellevància social i interna. «La 
nostra candidatura ha posat 
els punts sobre alguns temes 

El candidat denuncia que s’hagi qüestionat la honorabilitat de membres de l’entitat durant el procés

Estopiñán demana un procés «més 
clar» per a les pròximes eleccions

PRIMERES REACCIONS

A.E.

El candidat denuncia que s’hagi qüestionat la honorabilitat de membres de l’entitat.

ALEX MONTERO CARRER
ESCALDES-ENGORDANY

que crec que són millorables 
o que tenen una certa preocu-
pació social», ha afirmat, tot ci-
tant els serveis a gent gran i jo-
ve, el paper del voluntariat i el 
respecte al personal de la casa.

D’altra banda, ha reclamat 
que es restitueixi «l’honorabi-
litat de les persones que ha es-
tat qüestionada durant aquest 
temps», tot subratllant que 
«mai siguin infamades per 

Alexis Estopiñán

«La nostra candidatura 
ha posat els punts 
sobre alguns temes 
que tenen una certa 
preocupació social»

CANDIDAT A LA PRESIDÈNCIA

una qüestió d’opinions perso-
nals». Estopiñán ha insistit que 
aquest aspecte és clau per ga-
rantir la cohesió i el respecte 
dins de l’organització.

Finalment, ha valorat posi-
tivament la feina feta pel seu 
equip i el programa presen-
tat. «Crec que vam presentar 
un molt bon programa, i que la 
gent l’ha percebut com a tal», 
ha conclòs, tot desitjant «molts 
bons encerts» a la nova junta di-
rectiva de la Creu Roja. .

No et perdis cap especial 
d’El Periòdic!

https://www.calameo.com/subscriptions/7695694
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El Centre de Congressos d’An-
dorra la Vella ha acollit aquest 
dimarts la segona edició del Job 
Meeting d’estiu, una trobada la-
boral que enguany arriba a la se-
va novena convocatòria, sumant 
les edicions d’hivern. L’esdeve-
niment ha reunit prop de 200 jo-
ves en recerca de feina i 24 em-
preses participants, xifra que 
suposa un increment del 20% 
respecte a l’any passat.

«L’objectiu és oferir un espai 
on empreses i treballadors pu-
guin coincidir i afavorir el pro-
cés de contractació», ha assenya-
lat el secretari d’Estat d’Econo-

El Job Meeting reuneix 24 empreses de sectors com el comerç, la restauració o la construcció

La trobada laboral d’estiu estima 
una cinquantena de contractacions

IMPULS A L’OCUPACIÓ

SFGA/JAVILADOT

Participants de la 9a edició de la trobada laboral Job Meeting, aquest dimarts al Centre de Congressos d’Andorra la Vella.

ELENA HERNÁNDEZ MOLINA
ANDORRA LA VELLA

mia, Treball i Habitatge, Jordi 
Puy, tot indicant que les previsi-
ons de contractació són favora-
bles i que «es poden assolir fins a 
50 contractacions, amb una taxa 
d’inserció estimada entre el 15% 
i el 25%, segons dades de les edi-
cions anteriors».

Com a novetat, l’edició d’en-
guany ha incorporat millores di-
gitals, com l’ús de codis QR per 
consultar les ofertes laborals de 
manera immediata i una nova 
pàgina web interactiva per faci-
litar l’experiència dels partici-
pants. «En aquesta trobada d’es-
tiu, el que pretenem és donar 
una mica de resposta i incentivar 
les persones joves d’aquest país 
perquè tinguin la seva primera 

experiència laboral o puguin sig-
nar un contracte durant la tem-
porada d’estiu, fora del seu perí-
ode lectiu», ha remarcat Puy.

Cal apuntar que les ofertes 
abasten diversos sectors, entre 
els quals destaquen el comerç, el 
turisme, l’hostaleria, la restau-
ració i la construcció. Un dels ob-
jectius centrals de la trobada és 
promoure l’ocupació juvenil. És 

Jordi Puy

«Pretenem incentivar 
els joves perquè 
tinguin la seva primera 
experiència laboral o 
signin un contracte»

SECRETARI D’ESTAT DE TREBALL

David Sant Agustí

«Venim, com molts 
candidats, a veure què 
hi trobem. Esperem 
oferir oportunitats, i 
també tenir-ne»

DIRECTOR DEL BEÇ

el cas de Sara Pelfort, estudiant 
que ja havia assistit a una edició 
anterior i que enguany ha deci-
dit tornar per trobar la seva pri-
mera feina d’estiu. «Hi ha empre-
ses que m’interessen perquè em 
donen l’opció d’entrar al món la-
boral de l’educació», ha explicat.

Des del costat empresarial, 
el grup PRAVI ha expressat que 
adapten la recerca de personal 
a aquest perfil: «Busquem per-
fils joves amb ganes d’aprendre 
una nova professió i entendre 
com funciona el món de la res-
tauració». També hi ha empre-
ses que hi participen per primer 
cop, com el Beç. El director, Da-
vid Sant Agustí, així ho ha asse-
nyalat: «És la primera vegada 
que hi participem. Venim, com 
molts candidats, a veure què hi 
trobem. Esperem poder oferir 
oportunitats, i també tenir-ne». .
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PROJECTE DE CASES
ORDINO

Dormitoris: 3
Banys: X
Places de pàrquing: X
Plantes: X
Metres construïts: XXmMetres construïts: XXm2

Carretera del coll d’Ordino, 
Ordino
Preu: 1.800.000€

CASA A XIXERELLA
LA MASSANA

Dormitoris: 4
Banys: 3

Places de pàrquing: 3
Plantes: 3

Metres construïts: 460mMetres construïts: 460m2

Carretera general, Xixerella
Preu: 2.200.000€

(+376) 747 747

laportella@andorra.ad

(+376) 353 424 / 379 769

Casa Nova Olivet 10, Ordino

www.laportella.ad

https://laportella.ad/
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Enviar cv a hola@becrestaurant.com

FEINA

https://www.becrestaurant.com/
https://www.instagram.com/serenity.relaxing/


Aquest dimarts, el Teatre de les 
Fontetes de la Massana ha acollit 
la presentació oficial de la Copa 
del Món de BTT que tindrà lloc 
a Pal Arinsal del 9 al 13 de juli-
ol. Amb la mirada posada en una 
edició que es preveu històrica, 
l’organització ha desgranat les 
principals novetats d’un esdeve-
niment que arriba a la seva dese-
na edició a Andorra, i que ho fa 
amb un format renovat, una co-
bertura mediàtica sense prece-
dents i una aposta decidida per 
la mobilitat i la sostenibilitat.

Amb 57 dies per endavant, 
l’organització es prepara per re-
bre 700 atletes i gestionar l’ar-

La Copa del Món de BTT comptarà amb Roger Turné i Oriol Pi com a representants del Principat

SFGA/JAVILADOT

El Mundial inclourà activitats familiars i gastronòmiques a través del Bike Festival.

LAURA GÓMEZ RODRÍGUEZ
LA MASSANA

Compte enrere: 57 dies

CICLISME

El nou format limita la partici-
pació a un màxim de 40 equips 
per categoria, amb vuit invitaci-
ons ‘wild card’, especialment en 
la modalitat de descens, que re-
dueix les classificacions respecte 
a edicions anteriors. La televisió 
tindrà un paper clau en el desen-
volupament de les proves, amb 
una visita tècnica prevista el 27 
de juny per adaptar els recorre-
guts a les exigències visuals i de 
seguretat. «Has de jugar amb l’es-
pectacularitat, però també amb 
la seguretat», ha puntualitzat Hi-
dalgo, tot remarcant que les mo-
dificacions s’aplicaran a les dar-
reres dues setmanes.

El programa manté les tres dis-
ciplines clàssiques: el Cross-Co-
untry Short Track (1,1 km), el 

Descens (1,8 km) i el Cross-Co-
untry Olímpic. Paral·lelament, 
l’organització ha previst una sè-
rie de millores logístiques per fa-
cilitar l’accés del públic i orde-
nar la mobilitat. La Massana es 
convertirà en el punt d’arribada 
i aparcament principal, des d’on 
sortiran llançadores gratuïtes 
cap als punts claus de les pistes. 

Andorra també tindrà repre-
sentació pròpia. La Federació An-
dorrana de Ciclisme ha confir-
mat que Oriol Pi i Roger Turné 
integraran l’equip nacional. La 
presidenta de la federació, Caro-
lina Poussier, ha remarcat l’es-
forç per reconstruir la base com-
petitiva. «Ens agradaria tenir un 
equip molt més complet, però la 
realitat és la que és», ha admès. .

ribada de milers d’aficionats. 
Aquest any, la gestió del Mundi-
al ja no recau en la Unió Ciclista 
Internacional, sinó en Warner 
Bros Discovery, fet que ha supo-
sat un gir en el plantejament del 
format esportiu i la seva difusió 
global. El director general de la 
Copa del Món, David Hidalgo-
ha posat en valor aquest canvi 
de model. «Ara el propietari de 
l’esdeveniment és Warner Dis-
covery, amb tot el que represen-
ta en mitjans de difusió», ha dit. 
«Hem fet una estimació de pràc-
ticament 48 països on rebran la 
senyal. Creiem que arribarem a 
un impacte important, que és 
el que busquem: que se’ns cone-
gui i atraure ciclistes a casa nos-
tra», ha completat.

22 Dimecres, 14 de maig del 2025

Esports
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Mònica Doria i Laura Pellicer ul-
timen la seva preparació a Vai-
res-sur-Marne (França) de cara a 
l’Europeu que es posa en marxa 
aquest divendres per a la delega-
ció tricolor. En aquest sentit, les 
dues piragüistes han dut a ter-
me aquest dimarts una nova ses-
sió d’entrenament al canal olím-
pic que acollirà la competició.

«Estem satisfets amb les sessi-
ons que hem pogut fer aquests 
dies. Ha estat un bon treball i 
acumular hores a aquest canal 
sempre és positiu», ha destacat 

Fa temps que es parla de Gui-
llem Colell com el millor es-
calador de la història del pa-
ís, i si quedava qualsevol dub-
te al respecte, ell mateix s’ha 
encarregat d’esfumar-lo. Va 
ser el passat 26 d’abril, quan 
va signar un nou capítol en la 
història de l’escalada al Prin-
cipat amb l’ascensió de la via 
Selecció Natural de Santa Li-
nya (Lleida), el primer 9a en-
cadenat per un andorrà.

De fet, va superar la seva 
pròpia fita de 8c+ aconsegui-
da el 2017 amb la via Blanqui-
ta d’Oliana. Colell va ser tam-
bé el primer tricolor en asso-
lir un 8a d’Andorra, la Pim 
Pam Pum de Carcamanyà 
l’any 2014, i set anys després 

el tècnic de la FACC i de Doria, 
Cristian Tobio. Per la seva ban-
da, el també tècnic de la fede-
ració i de Pellicer, Adrià Mar-
tín, ha apuntat que «ha estat en-
trenant molt bé, se la veu forta 
i amb ganes de fer un bon paper 
en aquesta cita».

La competició per a la delega-
ció andorrana arrencarà diven-
dres amb les classificatòries d’es-
làlom a partir de les 09.30 hores. 
Això sí, aquest dimecres es durà 
a terme la inauguració del cam-
pionat a partir de les 17.00 hores, 
mentre que dijous es disputarà 
la competició per equips en la 
qual les tricolor no participen. .

Doria i Pellicer 
acaben d’ajustar 
detalls abans de 
l’Europeu
Arrencaran la cita el divendres amb l’eslàlom

PIRAGÜISME ESCALADA

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

Colell encadena el 
primer 9a, el grau més 
alt assolit per un andorrà
Ha superat la seva 
pròpia fita de 8c+ 
aconseguida l’any 2017

MAR DÍAZ PHOTOGRAPHER

Guillem Colell durant la fita. 

va ser el primer a encadenar un 8c 
a la zona del Roc de l’Oral.

«Vaig descobrir aquesta via fa 
vuit anys, però després de comple-
tar el 8c+ el 2017 la vaig deixar de 
banda per centrar-me en vies llar-
gues, alpinisme amb el malaura-
dament efímer projecte ENAA de 
la FAM –equip d’alpinisme creat 
l’any 2019– i en equipar noves lí-
nies», ha comentat l’andorrà, fent 
esment que, després de cancel·lar 
un viatge a la Patagònia per la le-
sió d’un amic, «vaig decidir re-
prendre-la tot i tenir poques espe-
rances». Ara, després de prop de 
100 assajos, ha aconseguit com-
pletar l’itinerari original.

«Estic molt orgullós del pro-
cés i confio que els joves del pa-
ís s’animin, i per això també cal 
una major implicació de les insti-
tucions», ha incidit, fent una cri-
da a la millora de les estructures 
i programes «per projectar-nos a 
nivells internacionals i més mo-
destament, fins i tot assimilables 
als de les comarques veïnes». .

FACC

Mònica Doria durant l’entrenament d’aquest dimarts.

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY
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El tricolor destaca 
l’objectiu d’acostar-se a 
les cinc primeres places

Xavi Cardelús competirà per primera 
vegada al circuit txec de Most

MOTOCICLISME

GOLF

CARDELÚS RACING TEAM

Xavi Cardelús pilotant la Ducati, aquest curs.

El Campionat del Món de Su-
persport i Xavi Cardelús viat-
gen aquest cap de setmana a la 
República Txeca per disputar-
hi la cinquena ronda de la tem-
porada al circuit de Most. Es 
tracta d’un traçat on l’andorrà 
no hi ha corregut mai, però que 
té tota una història familiar al 
seu darrere, ja que el seu pare 
va guanyar l’any 1987 quan es 
va proclamar Campió d’Euro-
pa de 250 cc.

El pilot de l’Orelac Verdnatu-
ra arriba a aquesta cita ocupant 
la desena posició a la classifi-
cació provisional del Mundial 
amb 34 punts i després d’haver 
protagonitzat el seu cap de set-
mana més positiu d’aquest curs 
al circuit italià de Cremona, on 
va assolir el sisè lloc a la cursa de 
dissabte i el setè a la de diumen-

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

«Arribo amb la moral molt al-
ta després del cap de setmana 
de Cremona, però també molt 
conscient que l’objectiu està 
molt més amunt», ha indicat 
Cardelús, destacant que està 
consolidat en el top10 malgrat 
que «cal continuar treballant 
amb la mateixa intensitat» amb 
l’objectiu d’acostar-se a les cinc 
primeres places com a pas a fer 
per optar als podis.

La Superpole de divendres es 
disputarà a partir de les 13.55 
hores i les curses es disputaran 
dissabte i diumenge a partir de 
les 12.35 hores. .

Arrillaga, guanyador del Trofeu 
Primavera de l’Aravell Golf
EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

Imanol Arrillaga va aconseguir 
la victòria en el Trofeu Prima-
vera de l’Aravell Golf Andorra, 
la primera prova puntuable del 
Circuit Nacional de Golf que es 
va disputar el darrer cap de set-
mana. En total, una vuitantena 
de participants es van donar ci-
ta al camp de golf nacional per 
disputar per cops una compe-

tició que es va endur Arrillaga 
amb 30 punts.

Així, el jugador encapçala 
la classificació Scratch seguit 
per Guillermo Jauregui, amb 
29 punts, i Esteve Tor, amb 28. 
En Hàndicap Superior, el gua-
nyador va ser Herik Montané, 
qui també va guanyar la cate-
goria Júnior amb un total de 44 
punts; Oscar Pons va ser el gua-
nyador en Hàndicap Inferior i 
en Sènior, amb un total de 43 

 @ARAVELLGOLF

Un moment del Trofeu Primavera.

ge. A més, tot i que no coneix 
el circuit de Most, el seu equip 
compta amb les dades de parti-

cipacions anteriors que poden 
ser molt útils a l’hora de comen-
çar a treballar el divendres.

punts, mentre que Mercedes Ri-
era va vèncer la categoria Feme-
nina amb els mateixos punts.

La pròxima prova del Circuit 
Nacional es disputarà al Soldeu 
Golf. .

Xavi Cardelús

«Arribo amb la moral 
molt alta després 
de Cremona, però 
conscient que l’objectiu 
està molt més amunt»

PILOT
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Tot i no estar dins la seva agenda 
esportiva, Joan Vinyes va accep-
tar la invitació dels organitza-
dors de la XX Pujada a la Trona. 
Es tracta d’una cursa de munta-
nya puntuable per al Campionat 
de Catalunya en la qual l’andor-
rà va ser sisè de la classificació 
Scratch, tercer de la categoria 
Turismes i primer de la classe 5A.

Per a aquesta ocasió, el pilot 
va escollir participar-hi amb el 
Suzuki S1600 preparat per Ba-
poro Motorsport, amb el qual 
ja va debutar aquesta tempora-
da al passat Rallysprint de Sant 
Julià. El traçat osonenc, de gai-
rebé sis quilòmetres entre Sant 
Hipòlit de Voltregà i Sant Boi de 
Lluçanès, «té zones molt tècni-
ques i d’altres molt revirades en 

Frank Porté ha debutat a la 
Porsche Carrera Cup Bene-
lux amb bons resultats. Va 
ser el passat cap de setmana 
al circuit belga de Spa Fran-
corchamps, on va signar la 

què amb el petit Suzuki es pot 
aprofitar tota la seva agilitat 
que compensa la menor potèn-
cia de les zones més ràpides», va 
comentar Vinyes. «La veritat és 
que m’ho vaig passar molt bé i a 
més vaig aconseguir molt bons 
temps», va afegir. .

Joan Vinyes 
acaba tercer en 
Turismes a la 
Pujada a la Trona
Es tracta d’una cursa de muntanya puntuable 
pel Campionat de Catalunya

AUTOMOBILISME

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY Porté debuta a la 

Porsche Carrera Cup 
Benelux dins el top10
Assoleix el podi ‘rookie’ 
en les dues curses, tot 
i que en la primera se li 
acaba retirant 

FRANK PORTÉ

Frank Porté al podi de la segona cursa.

FOTOESPORT

Joan Vinyes al volant del Suzuki S1600.

novena posició de la general. A 
més, va assolir el podi de la ca-
tegoria ‘rookie’ en les dues cur-
ses, tot i que en la primera se li 
va retirar després de diverses ve-
rificacions i l’aplicació de pena-
litzacions. La pròxima cita del 
certamen serà al juny, al circuit 
de Zandvoort. Mentrestant, l’an-
dorrà es prepara per fer un nou 
salt internacional amb el seu 
debut a la Porsche Supercup, el 
curs de la qual comença aquest 
cap de setmana a Imola, compar-
tint escenari amb la Fórmula 1. .

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

Fes-te amic d’Special 
Olympics Andorra
Uneix-te al nostre equip a través 
de www.specialolympicsandorra.ad 
i comença a gaudir de l’esport!

https://specialolympicsandorra.ad/ca/
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The Department of Childhood 
and Adolescence of the Ministry 
of Social Affairs presented this 
Monday the activity report cor-
responding to 2024. The data 
show an overall increase in risk 
situations detected, with special 
incidence in cases of alleged se-
xual abuse of minors, which ha-
ve gone from 8 to 19 in just one 
year.

In total, the Specialized Servi-
ce for Attention to Children and 
Adolescence (SEAIA) has atten-
ded to 342 children and adoles-
cents, 0.88% more than in 2023, 
and has opened 85 new files, 
which represents an increase of 
25%. The director of the depart-
ment, Laura Mas, has pointed 
out that early detection «allows 
for better redirecting risk situa-
tions» and has underlined that 
«one in five minors has been a 
victim of sexual abuse or will 
be», according to data from the 
Council of Europe. 

The Department has activated 
41 protection measures, high-
lighting 18 referrals to the CRAE 
(Residential Center for Educa-
tional Action), nine changes of 
custody and five referrals to the 
CREI (Residential Center for In-
tensive Education). The CRAE 
welcomed 48 minors in 2024, 
with 22 new admissions - four of 
them referred by police actions - 
and 34 professionals on the staff. 
In this center, nine children we-
re able to return to their biologi-

They go from 8 to 19 cases during 2024, with children between 0 and 10 years old as the most affected
SFGA

Ester Cervós, Trini Marín and Laura Mas, in the presentation of the balance sheet of the 2024 activity.

CATARINA KOHLER PACINO
ANDORRA LA VELLA

care is in the legal review phase 
and is expected to be completed 
during 2025.

Finally, regarding adoptions, 
two were formalized in 2024, all 
of them national. Mas recalled 
that this figure is low because 
these are situations that requi-
re the withdrawal of the parent’s

state, which is an unusual oc-
currence. Regarding the situati-
on of children in irregular fami-
ly reunification processes, the 
Minister of Social Affairs, Tri-
ni Marín, has emphasized that 
«what comes first is the best in-
terest of the minor», and that 
«they are given medical attenti-
on when necessary, regardless of 
the administrative situation». .

Reports of sexual abuse of 
minors multiply in one year

2024 REPORT OF THE DEPARTMENT OF CHILDHOOD AND ADOLESCENCE

cal family, four were referred to 
supervised apartments and th-
ree to the CREI, which also cared 
for 25 young people during the 
year, between the residence and 
the day center. 

In the area of foster care, 79 
children and adolescents were 
cared for, with only three new 

foster care cases registered in 
2024, all in extended families, 
and none in non-extended fami-
lies. In total, 33 minors are cur-
rently in extended families and 
six in non-extended families, 
with a decrease of 11.36% with 
respect to the previous year. The 
regulation for specialized foster 

SOME WORRYING FIGURES

19 342

22 2

The cases of alleged sexual abuse 
of minors rise to 19, more than 
double the previous year.

The Child and Adolescent Care 
Service has attended to 342 cases, 
with 85 new files.

The Residential Center for 
Educational Action welcomed 22 
new admissions during 2024.

Only two adoptions were 
formalized last year, both of a 
national nature.

LAURA MAS

“Citizens are more aware 
and use the available 
channels to alert about 
risky situations”

DIRECTOR OF THE DEPARTMENT

WWW.
Read the full news by 
clicking here

https://elperiodic.ad/societat/els-casos-dabusos-sexuals-a-menors-es-multipliquen-per-mes-de-dos-en-un-any-i-arriben-a-19-el-2024/
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The investigation into the alle-
ged kidnapping of a 16-year-old 
girl, which occurred on Satur-
day afternoon, remains open. 
The director of the Department 
of Children, Adolescents and Yo-
uth of the Ministry of Social Af-
fairs, Laura Mas, spoke about 
this today, confirming that the 
alleged victim is currently being 
taken into custody at the juveni-
le center in La Gavernera, as the 
minister of the aforementioned 
portfolio, Trini Marín, later con-
firmed. In this sense, it is expec-
ted to know which French juve-
nile center she was to be trans-
ferred to, as well as «to receive 
more information from the Mi-
nistry of the Interior and Justi-
ce». 

That is why the latest informa-
tion provided by the Police th-
rough an official statement indi-
cated that the minor had fled on 
Saturday morning from a juve-
nile center in France, and later, 
had voluntarily gotten into the 
vehicle of a 37-year-old man to 

The police believe that the girl voluntarily got into the man’s vehicle to get drugs

The allegedly kidnapped minor is being 
taken into custody at La Gavernera

POLICE INVESTIGATION OPEN

ARXIU EL PERIÒDIC

La Gavernera shelter.

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

napping to the French security 
forces. According to the police 
statement, the couple would ha-
ve entered the Principality th-
rough Pas de la Casa. Later, when 
they tried to leave the country 
through the Runer River bor-
der crossing, the Spanish Nati-
onal Police denied them entry 
into Spanish territory because 
the minor did not have docu-
mentation. Given this situation, 
they had to return through the 
same crossing and, once in An-
dorran territory, they were sub-
jected to a police check, during 
which it was detected that they 
were transporting contraband 
tobacco valued at approximate-
ly 5,000 euros.

In none of the previous checks 
did the young woman show 
any signs of alert to the officers. 
It was not until the stop at the 
gas station that, taking advan-
tage of the driver’s distraction, 
she got out of the vehicle and as-
ked for help. Following the ini-
tial checks with the French aut-
horities, the Police proceeded to 
arrest the man for allegedly hol-
ding the minor against her will..

get drugs in a nearby town. 
He was arrested on Saturday 

afternoon in Sant Julià de Lò-
ria, after the girl alerted a wor-
ker at a gas station in Aixovall 
who was protesting that she 
was being kidnapped. The Poli-
ce intervened immediately and 
arrested the driver, a non-resi-

dent individual, as the alleged 
perpetrator of a crime against 
freedom. 

The police investigation indi-
cates that, at some point during 
the journey, the man would ha-
ve deviated from the agreed rou-
te, which caused the minor to 
become alarmed. Through her 
mobile phone, she would have 
secretly started sending messa-
ges to friends and family war-
ning them of the man’s behavi-
or. This situation led the relati-
ves to file a complaint in France, 
which triggered an internal no-
tification for a disturbing di-
sappearance with possible kid-

The man was arrested 
by the Police in Sant 
Julià, after the girl 
reported that she had 
been kidnapped

https://www.immo-laportella.com/
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Núvols Variable Tapat Pluja Xàfecs Tempesta Neu VentAssolellatPrevisió
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CARTELLERA DE CINEMA REPOSICIÓ
ESTRENA

EL TEMPS

R

E

CARTELLERA DE CINEMA REPOSICIÓ
ESTRENA

R

E

LA VALQUÍRIA (ÒPERA)

CÓNCLAVE

TAMBIÉN ESTO PASARÁ

EL AMATEUR. 
OPERACIÓN VENGANZA

PARENOSTRETIERRAS PERDIDAS

E E

MINECRAFT

E

https://www.facebook.com/astvandorra/?locale=es_LA
https://cinemesilla.com/
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FM
Cadena Dial 
Andorra

88.1

R7P

89.0

Pròxima FM 
Andorra

89.5

RNA

91.4

SER Catalunya 
Andorra

92.1

Els40 Classic 
Andorra

92.6

Ràdio Valira 
(Punto ràdio)

93.3

Flaix FM

93.8

RNA

94.2

Andorra 1

96.0

Ràdio Valira 
(Onda Cero)

98.1

NRJ

100.6

AD Ràdio

101.5

France Inter

101.8

Ràdio Ser 
P. d’Andorra

102.3

France 
Musique

102.6

Els40 Andorra

103.3

France 
Culture

104.0

Catalunya 
Ràdio

104.6

Ràdio 4

106.0

Ràdio 1

106.8

Ràdio Seu

107.2

Ràdio 
Principat

107.5

Ràdio 3

107.9

Transports
ANDBUS (803 789)

Les guàrdies començaran a les 9.30h del matí del dia assenyalat i acabaran a les 9.30h del matí següent. 
Poden variar, cal confirmar-les al telèfon: 829 914

ALSINA GRAELLS (827 397)
Andorra-Barcelona: 6 / 6.45 / 10.30 / 15 / 17 / 19.15
Barcelona-Andorra: 6.15 / 6.30 / 7.30 / 10.30 / 13 / 15 / 17 
/ 19
Andorra-Lleida: 8.15 / 16.15 
Lleida-Andorra: 9.30 diumenge / 11.30 de dilluns a di-
vendres / 16 de dilluns a diumenge

CAMINO BUS LAZARA (865 500)
Andorra-Galicia-Portugal: dc / dj / dg: 15.30
Portugal-Galicia-Andorra: dm / dj / dv: 15.30

HISPANO IGUALADINA (902 447 726)
Andorra-Reus: 17.00. Servei diari
Reus-Andorra: 7.40. Servei diari

HISPANO ANDORRANA (807 000)
Escaldes-La Seu: de 8 a 21. Cada hora
La Seu-Escaldes: de 7 a 20. Cada hora
Dg: Escaldes-Engordany-La Seu d’Urgell: 8.15 / 10.30 
/ 13 / 17 / 19.15
La Seu d’Urgell-Escaldes-Engordany: 7.45 / 9.10 / 12 / 16 / 
18.30
Estació d’autocars-l’Ospitalet: 5.45 / 17 
L’Ospitalet-Estació d’autocars: 7.35 / 19.45
Estació d’autocars-Costa Daurada: 8.00
Costa Daurada-Estació d’autocars: 17.30 (dl a dv)

MONTMANTELL (807 444)
Andorra-Lleida: 6 / 8 / 11.30 / 15.30 / 18
Lleida-Andorra: 10.15 / 14 / 16 / 20 i 22
DIRECT BUS-NADAL JULIÀ (805 151)
Andorra-Barcelona aeroport:  6.15 / 8.15 /
11.15 / 13.15 / 15.15 / 18.15 / 20.15 /22.15
Barcelona aeroport (Terminal 1 planta 0)-Andorra: 7.30 
/11.00 / 13.00 / 15.00 / 17.30 / 20.00 /  23.00
Barcelona aeroport (Terminal 2 Mural Miró)-Andorra: 
7.45 / 11.15 / 13.15 / 15.15 / 17.45 / 20.15 / 23.15
Barcelona Sants (estació de ferrocarril)-Andorra: 
6.15 / 8.15  / 11.45 / 13.45 / 15.45 / 18.15 / 20.45 / 23.45

SOLDEVILA  (Amb reserva prèvia 828 117)
Andorra - Lleida: 8.00 / 15.45 Lleida - Andorra: 12.00 / 
20.15

TAXIS
ATA 863 000 / 861 005
MÉS TAXI 828 000 / 862 488
TAXI EXPRES 812 345

04:00 h 07:00 h 07:15 h 07:30 h
06:00 h 09:00 h 09:15 h 09:30 h
08:00 h 11:00 h 11:15 h 11:30 h
10: 00 h 13:00 h 13:15 h 13:30 h
12: 00 h 15:00 h 15:15 h 15:30 h
14: 00 h 17:00 h 17:15 h 17:30 h
16: 00 h 19:00 h 19:15 h 19:30 h
18: 00 h 21:00 h 21:15 h 21:30 h

08:45 h 09:00 h 09:15 h 12:00 h
10:45 h 11:00 h 11:15 h 14:00 h
12:45h 13:00 h 13:15 h 16:00 h
14:45h 15:00 h 15:15 h 18:00 h
16:45 h 17:00 h 17:15 h 20:00 h
18:45 h 19:00 h 19:15 h 22:00 h
20:45 h 21:00 h 21:15 h 00:00 h
22:45 h 23:00 h 23:15 h 02:00 h

05:00 h 05:45 h 08:30 h 08:45 h
10:00 h 10:45 h 13:30 h 13:45 h
15:00 h 15:45 h 18:30 h 18:45 h

11:00 h 11:30 h 14:25 h 15:00 h
15:00 h 15:30 h 18:25 h 19:00 h
20:00h 20:30 h 23:25 h 00:00 h

ANDORRA BARCELONA BARCELONA BARCELONA
   Estació Av. Diagonal Aeroport T2 Aeroport T1

BARCELONA BARCELONA BARCELONA ANDORRA
 Aeroport T1  Aeroport T2 Av. Diagonal    Estació

ANDORRA PAS DE LA CASA TOULOUSE TOULOUSE
   Estació Bus Stop Aeroport Estació

 TOULOUSE TOULOUSE PAS DE LA CASA ANDORRA
 Estació  Aeroport      Bus Stop   Estació

06:15 h 08:45 h
08:15 h 10:45 h.
10:00 h 12:30 h
12:15 h 14:45 h.
14:00 h 16:30 h
16:15 h 18:45 h.

09:45 h 12:00 h
11:45 h 14:00 h.
13:45 h 16:00 h
15:45 h 18:00 h.
17:45 h 20:00 h
19:45 h 22:00 h.

ANDORRA   LLEIDA
   Estació   Estació AVE

LLEIDA   ANDORRA
Estació AVE        Estació

SUDOKU  

D
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Solucions:

Fàcil:

Normal:

Difícil:

Farmàcies de guàrdia

Dilluns 12
F. del Fener

Av. Bra. Riberaygua 2 
Andorra la Vella

Tel. 861761

Dimarts 13
F. Edelweiss

C/ Bra. Riberaygua 31 
Andorra la Vella

Tel. 831227

Dimecres 14
F. Tristaina

C/ De l’Aigüeta 16 
Andorra la Vella

Tel. 847900

Dijous 15
F. Pasteur

Av. Meritxell 84 
Andorra la Vella

Tel. 800970

PROGRAMACIÓ TVPROGRAMACIÓ TVPROGRAMACIÓ TV

07:00
Club Piolet

08:00
Avui serà un bon dia, amb Gabriel Fer-
nàndez

12:00
Mou-te

12:20
El Trànsit

13:40
Horitzons

13:45
Informatiu migdia

14:15
La Companyia, amb Xavier Albert

16:00
Informatiu migdia

17:00
Roda de premsa posterior al consell de 
ministres

18:00
El Trànsit

18:20
Tech 24

18:30
Informatiu France 24

19:00
Mou-te

19:20
El Trànsit

19:55
El cafè de l’Avui serà un bon dia, amb 
Gabriel Fernàndez

20:40
Horitzons

20:45
Informatiu vespre

21:15
Memòries d’arxiu

21:45
La Companyia, amb Xavier Albert

22:30
Roda de premsa posterior al consell de 
ministres

23:30
El cafè de l’Avui serà un bon dia, amb 
Gabriel Fernàndez

01:00
Àrea Andorra Difusió

Roda de premsa posterior al 
consell de ministres17.00

https://andbus.net/
https://www.alsa.es/
http://autocareslazara.com/
https://www.andorradirectbus.es/es/?gad_source=1&gclid=CjwKCAiAloavBhBOEiwAbtAJO8LJtemMsdbIRFqkT_H8jxlztBJ0wqFVQyMJnhTcIP-1kmtCDAFHYBoCJOsQAvD_BwE
https://specialolympicsandorra.ad/ca/
https://gos-sos.org/


FALLOUT 76
PLAYSTATION 4 / XBOX ONE / CLOUD GAMING / GEFORCE / PC 

DESENVOLUPADOR:

VALORACIÓ PERSONAL

GÈNERE:

DATA DE LLANÇAMENT:

DISTRIBUÏDOR:

Bethesda Game Studios

Multijugador massiu en línia, 
aventura, shooter i lluita

23 d’octubre de 2018

Bethesda Softworks

Videojocs Dimecres, 14 de maig del 202530

PUNTUACIÓ

PARIS

MAMEGHANI

7.0

El videojoc es desenvolupa a 
Appalachia, l’antic estat nord-
americà de Virgínia Occidental 
l’any 2102, 25 anys després 
de la Gran Guerra i abans 
de qualsevol títol anterior de 
Fallout. Involucra així el Refugi 
76, un dels disset refugis de 
control coneguts, dissenyat 
sense un experiment social. 
El protagonista abandona el 
refugi després de celebrar-
se el ‘Dia de la Recuperació’ i 
més tard d’haver estat enviat a 
una missió per la Supervisora.

Començaré la valoració afirmant que m’ho vaig passar molt bé 
culminant aquesta megaaventura en línia, sense estar acostumat 
ni al gènere en si, com tampoc a la saga ‘Fallout’ en general. Opinió 
sincera? Que barreja molts elements, si bé els diàlegs trobo que 
són brillants i molt enginyosos, però també hi ha parts de la trama 
que et poden confondre fàcilment sense mirar una guia. Val a dir 
que la diversió està més que garantida, però també la frustració.

SINOPSI

Dificultat

Jugabilitat

Gràfics

Personatges

Ambientació

Banda sonora

https://pompesfunebresdelesvalls.com/
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